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Nivi Olsen 

 

Forslag til inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisust pålægges at fremsætte forslag til ændring af 

landstingslov nr. 19 af 30. oktober 1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på kaffeprodukter 

beskrevet i § 1, nr. 11 afskaffes. 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokaterne) 

(1. behandling) 

Forslag til inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisust pålægges at fremsætte forslag til ændring af 

landstingslov nr. 19 af 30. oktober 1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på teprodukter 

beskrevet i § 1, nr. 12 afskaffes. 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokraterne) 

(1. behandling) 

Forslag til inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisust pålægges at fremsætte forslag til ændring af 

landstingslov nr. 19 af 30. oktober 1992 om indførselsafgifter, således at afgifter på kødprodukter 

beskrevet i § 1, nr. 13-17 afskaffes. 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokaterne) 

(1. behandling) 

Forslag til inatsisartutbeslutning om at Naalakkersuisust pålægges at fremsætte forslag til ændring af 

landstingsloven om indførselsafgifter, således at den afgiftsforhøjelse på sukker, lakrids og chokolade 

m.v., som blev indført ved § 1, nr. 1-2, i Inatsisartutlov nr. 23 af 18. november 2019, tilbagerulles. 

(Medlem af Inatsisartut Jens-Frederik Nielsen, Demokaterne) 

(1. behandling) 

 

Jeg vil starte med at takke Inatsisartutmedlem Jens-Frederik Nielsen for disse forslag, som vi naturligvis 

støtter fra Demokraatit. Forslagene er endda overfinansieret, hvilket betyder, at et flertal her i salen uden 

problemer kan vedtage forslagene og sikre, at borgerne får flere penge mellem hænderne. 

 

Det burde egentlig være let. Vi skal huske på, at de nuværende koalitionspartier stod i forreste række og 

råbte og skreg tilbage i 2019, da der var store demonstrationer mod forhøjelse af en række 

sundhedsfremmende afgifter. Vi måtte forstå, at Inuit Ataqatigiit og Naleraq ville tilbagerulle disse afgifter 

så snart de fik magten. Det løfte blev gentaget i valgkampen af Inuit Ataqatigiit’s ledelse, der nu sidder trygt 

og godt i spidsen for Naalakkersuisut. 

 

På den baggrund undrer det mig helt enormt, at Naalakkersuisoq for Finanser i sit svarnotat vælger at sylte 

forslagene med et ændringsforslag, der udskyder dem på ubestemt tid. Det kan da ikke være i 

koalitionspartiernes interesse, da netop disse partier har været meget klare omkring deres holdning. Det 
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har man været både her i salen, i medierne og i taler til demonstranter her i Nuuk i november 2019. 

 

Vi må heller ikke glemme, at det var personer med tæt tilknytning til Inuit Ataqatigiit, der stod bag 

demonstrationerne mod afgiftsforhøjelserne. Ja, en af dem sidder faktisk i Inatsisartut i dag. 

 

Jeg vil derfor være stærkt overrasket, hvis det viser sig, at Inuit Ataqatigiit og Naleraq beslutter sig for at 

følge anbefalingen fra Naalakkersuisut om at smide disse forslag i en syltekrukke. 

 

Afgiftsforhøjelserne i 2019 skulle blandt andet finansiere en sænkning af selskabsskatten, indførsel af et 

beskæftigelsesfradrag og fjernelse af indførselsafgiften på snescootere. Alt i alt betød de forskellige ting, at 

en helt almindelig familie ville få flere penge til sig selv hver måned. Derfor gik Demokraatit med til det.  

 

Og jeg skal da lige love for, at vi fik tæsk for den beslutning.  

 

Når jeg ser tilbage, så fortryder jeg noget af den måde vi valgte at finansiere tingene på. Det var forkert at 

hæve afgifterne på sukker. Det vil jeg gerne undskylde for. Vi er i politik for at træffe beslutninger, og en 

gang imellem kommer vi desværre til at træffe forkerte beslutninger. Forhøjelsen af sukkerafgiften var en 

forkert beslutning, som vi fra Demokraatit ønsker at rette op på med dette forslag. Jeg forventer, at Inuit 

Ataqatigiit og Naleraq overholder deres løfter til befolkningen, og ligeledes udtaler sin støtte til dette 

forslag fra Inatsisartutmedlem Jens-Frederik Nielsen. 

 

At støtte Naalakkersuisuts syltekrukke af et ændringsforslag vil være vælgerbedrag. Længere er den sådan 

set ikke. 

 

Med hensyn til de meget konkrete forslag om at fjerne indførselsafgiften på kaffe, the og kød, så er der tale 

om produkter som langt de fleste borgere bruger dagligt, hvilket alt andet lige vil betyde, at forslagene vil 

give hele befolkningen mere frihed til at bestemme over sin egen indkomst. Det er ubetinget en god ting. 

Og forslagene er endda overfinansieret, så det kan ikke være et argument for at sige nej. 

 

Med disse bemærkninger indstiller Demokraatit de oprindelige forslag til vedtagelse og Naalakkersuisuts 

ændringsforslag til forkastelse. Forslagene henvises med denne forståelse til behandling i Finans- og 

Skatteudvalget. 

 

 


